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Landstingsmedlem Jens B. Frederiksen, Demokraterne, har I medfør af § 36 stk. 1 
i Landstingets Forretningsorden fremsat spørgsmål til Landsstyret vedr. 
pukkelhvalers skadelige adfærd. 
 
I den forbindelse kan jeg afgive følgende svar: 
 
Baggrunden for spørgsmålet er et citat fra den dansksprogede udgave af KNR 
radioavis den 14. maj 2006, hvor jeg citeres for følgende: ”Pukkelhvalerne er nu 
så mange, at de forårsager ulykker med joller, der slynges op af hvalerne”. 
Opmærksomheden skal henledes på, at pågældende pressemøde foregik på 
grønlandsk, og at jeg er blevet korrekt citeret i den grønlandsksprogede udgave, 
om at pukkelhvalerne nu er blevet så mange, at de kan forårsage ulykker. 
 
Som et konkret eksempel nævnte jeg at en mand fra Nuuk sidste år måtte opholde 
sig i det kolde vand i flere timer efter at have påsejlet en pukkelhval i farvandet 
ud for Kook-øerne. Som et eksempel på at problemet ikke kun findes i Grønland 
kan endvidere nævnes, at der den 13. april i år i Sydkorea omkom 1 person og 
yderligere 27 såret efter at en færge påsejlede en pukkelhval, der selv døde ved 
ulykken. 
 
Som et andet eksempel på det stærkt forøgede antal af pukkelhvaler nævnte jeg 
også et stigende antal af ødelagte fiskeredskaber, som følge af kontakt med 
pukkelhvaler. 
 
Det skal også bemærkes at citatet er taget ud fra en sammenhæng, hvor der blev 
talt om pukkelhvaler som ”hellige dyr” for hvalelskere og hvalfangstmodstandere. 
Anekdoten blev i den forbindelse nævnt som et eksempel for at vise at 
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pukkelhvaler ikke altid er så fantastiske og harmløse som mange i og udenfor 
Grønland tror. 
 
Landsstyret anser ikke pukkelhvaler hverken som et skadedyr eller helligt dyr, 
men som en levende ressource, der kan udnyttes bæredygtigt. Jeg kan i den 
forbindelse nævne at NAMMCO på sit seneste årsmøde anerkendte vurderingen 
fra sit videnskabelige komite om at et årligt udtag på 10 pukkelhvaler ikke vil 
være til skade for bestanden, ligesom Naturinstituttet på baggrund af de seneste 
tællinger har beregnet at en fangst på helt op til 30 vil være bæredygtigt.   
 
 

Med venlig hilsen 
 
 

Finn Karlsen 
Landsstyremedlem for Fiskeri, Fangst og Landbrug 

 

2/2 


	Spørgsmål til Landsstyret vedr. pukkelhvalernes skadelig adfærd

